
„Co je pro člověka větší štěstí než štěstí někoho 
obdarovat? Robert Otto Walser

Přejeme Vám, aby čarovná nálada Vánoc přetrvala  
i do dalších dnů, v  roce 2023 pevné zdraví, štěstí, 
lásku a samá správná rozhodnutí.

Redakce zpravodaje

www.dolni-cermna.cz

V tomto čísle naleznete
  slOVO staROsty 3
  Vítání Občánků 5
  VzPOmínkOVý akt 10
  ORel V ROCe 2022 14
  kalendář akCí 26

číslo 6 | rok 2022 | zdarma

Foto I l. ešpandrová



Foto I l. ešpandrová

mikulášský jarmark



Dolnočermenský zpravoDaj číslo 6 I rok 2022 3

slovo starosty

Vážení spoluobčané,
pomalu se blíží konec roku, a to je vět-
šinou doba bilancování. letošní rok 
byl opět rušný a  náročný. řešili jsme 
spoustu problémů. Obrovský nárůst 
cen energií, stavebních materiálů a pra-

cí, potravin  apod., 
v  podstatě se vše 
neustále zdražova-
lo. Inflace roste ra-
ketovým tempem 
a nic nenasvědčuje 
tomu, že by se 
v příštím roce měla 
vrátit k  původním 
parametrům. Plá-
nování je v  dnešní 

době velice složité. V mnoha případech 
ceny neplatí ani jeden týden. dochází 
k ohrožení našich jistot. člověk si klade 
otázku, co s tím má dělat. nakonec nám 
nezbyde, než vše nějak zvládnout. 
když po sobě čtu těchto pár řádků, 
musím upřímně říct, že mě přepadá 
skepse. když se však na vše podívám 
trochu s  odstupem, už to není až tak 
pesimistické. ne nadarmo se říká, že 
každá mince má dvě strany. Je otázkou, 
jestli byl náš dosavadní způsob života 
v  pořádku. Jestli hromadění hmotných 
statků, kterému věnujeme spoustu 
času, peněz a energie, je na místě. ano, 
někdo může namítat, že mnohdy je to 
honění za naplněním základních, ne-
zbytných potřeb. každý z  nás si však 
musí odpovědět, jestli dané skutečně 
k životu nutně potřebuje. 
V tomto shonu mnohdy opomíjíme své 
nejbližší. I mně se „daří“ na ně zapomí-
nat. a proto mám tak rád Vánoce, které 
pro mě nejsou o  vánočním stromku 
a  rozbalování dárků, ale hlavně časem 
setkávání, zastavení se a  přemítání. Při 
tomto mi vždy dochází, že nejdůležitější 
jsou lidé kolem mě, naše vzájemné vzta-
hy, a že spoustu hmotných věcí vlastně 
ani k životu neopotřebuji. 
dovolte, abych Vám jménem celého 
kolektivu městyse dolní čermná popřál 
krásné Vánoce v  kruhu vám blízkých. 
do nového roku Vám přeji, nechť je 
tento naplněn spoluprací, pochopením, 
úctou a veselou myslí. 

Petr Helekal 
starosta 

z ustavujícího zasedání 
zastupitelstva městyse 
dolní čermná 

Ustavující zasedání zastupitelstva měs-
tyse dolní čermná po komunálních vol-
bách, které proběhly ve dnech 23. 
a 24. září 2022, bylo svoláno na 14. října 
od 17 hodin do prostor školní jídelny. 
Ustavující jednání zastupitelstva má 
svůj specifický program, kterým je 
zejména určení, které funkce budou 
členové zastupitelstva vykonávat jako 
uvolnění, volba starosty, místostarosty, 
radních, zřízení finančního a kontrolní-
ho výboru a  rozhodnutí o  odměnách 
neuvolněných funkcionářů. Jeho sou-
částí je také složení slibu nově zvole-
ných zastupitelů. 
Ustavujícímu zasedání do zvolení no-
vého starosty předsedala zastupitelka 
Věra Šverclová. Předsedající nejprve 
vyzvala zastupitele ke složení slibu, 
které proběhlo v souladu se zákonem 
o  obcích. následovalo určení ověřo-
vatelů zápisu a  zapisovatele a  schvá-
lení programu jednání. V dalším bodě 
zastupitelé rozhodli, že ve volebním 
období 2022 - 2026 bude zvolen jeden 
místostarosta a  uvolněn bude pouze 
jeden zastupitel, a to pro výkon funkce 
starosty. Všechny ostatní funkce budou 
vykonávány jako funkce neuvolněné. 
Poté zastupitelstvo přistoupilo k volbě 
starosty a  následně k  volbě místosta-

rosty s tím, že volba proběhla veřejným 
hlasováním. kandidáti na uvedené 
funkce byli navrženi s  ohledem k  vý-
sledkům voleb a  povolebních jednání 
všech nově zvolených zastupitelů. 
starostou městyse byl zvolen pan Petr 
Helekal, který se od tohoto okamžiku 
ujal řízení jednání. místostarostou 
byl zvolen pan Jiří svoboda. starosta 
a  místostarosta jsou dle zákona o  ob-
cích zároveň členy rady. a protože Rada 
městyse dolní čermná je pětičlenná, 
následovala volba dalších tří radních. 
členy rady byli zvoleni zastupitelé Věra 
Šverclová, Jiří zpěvák, Jan Růžička. 
dalším bodem jednání bylo zřízení 
výborů, volba jejich předsedů a členů. 
zastupitelstvo zřídilo výbor finanční 
a kontrolní. Oba výbory budou tříčlen-
né. Obsazení výborů je následující: 
finanční výbor - předseda Pavel mareš, 
členové Jiří mencl a  Pavel Židek; kon-
trolní výbor – předseda Jiří Vávra, čle-
nové eva řeháková a Petra řeháková. 
V posledním bodě jednání pak zastupi-
telé rozhodli v souladu s danou legisla-
tivou o odměnách za výkon funkcí ne-
uvolněných členů zastupitelstva a také 
„nečlenů“ zastupitelstva, kteří vykoná-
vají funkce ve výborech a komisích. 

zápis ze zasedání zastupitelstva je 
k  dispozici k  nahlédnutí na úřadu 
městyse nebo na webových stránkách 
www.dolni-cermna.cz (Úřad městyse  – 
úřední deska – archiv Úd). 

Hana Vágnerová 
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Provoz tělocvičny 

na každém kroku nás v současné době 
provází zdražování výrobků a  služeb. 
bohužel se to týká i  ceny za pronájem 
tělocvičny. tato cena se naposledy zvy-
šovala v roce 2014, tedy téměř před de-
víti lety, a  byla stanovena na částku 
220 kč. spolkům podílejícím se na roz-
voji městyse byla dána výhoda ve formě 
slevy (platba 150 kč/1 hod.). 
nová cena pronájmu (od 1.  1.  2023) za 
jednu hodinu byla stanovena na částku 
500 kč. Hlavním důvodem je výrazné 
zdražení cen elektřiny a  plynu. Pro 
spolky, které se podílejí na rozvoji měs-
tyse, bude platit zvýhodněná cena, a to 
250 kč za 1 hod. 

Petr Helekal , starosta 

Provoz veřejného osvětlení 

nárůst cen energií dopadá nejen na 
obyvatele, ale i na hospodaření našeho 
městyse, přestože elektrickou energii 
nakupujeme s  obcemi lanškrounska 

a  Orlicka na komoditní burze. s  ohle-
dem na velké zvýšení ceny elektřiny 
rozhodla rada městyse o vypínání veřej-
ného osvětlení v nočních hodinách, a to 
od prosince  2022. V  případě pořádání 
plesu, Vánoc a  podobných akcí bude 
samozřejmě zapnuté celou noc. 
Hlášení o  nefungujících lampách pro-
sím směřujte na vedoucího technické 
čety městyse Radka Rollera. děkujeme 
za pochopení. 

Petr Helekal, starosta 

Vyhrnování sněhu

Žádáme všechny majitele osobních vo-
zidel, aby své vozy, pokud možno, ne-
parkovali na místních komunikacích. 

Firma, která provádí vyhrnování sněhu, 
má potom velký problém sníh z komuni-
kací odhrnout. zároveň hrozí poškození 
vašeho vozidla. Je zřejmé, že ne ve všech 
případech je to možné. Přesto prosíme 
o maximální spolupráci. děkujeme.

Radek Roller, vedoucí technické čety

dětské hřiště u školní jídelny 

V současné době městys dolní čermná 
připravuje doplnění prvků dětského 
hřiště. Jeho otevírací doba je stanovena 
provozním řádem. Vstup veřejnosti je 
omezen v  dopoledních hodinách 
v  době, kdy ho užívá mateřská škola, 
a to je zpravidla v pracovních dnech od 
9:45  hodin do 11:15  hodin. Uvedené 
omezení je samozřejmě zapracováno 
do provozního řádu. Jedná se o  stan-
dardní postup k zabezpečení hygienic-
kých požadavků, a především k zajištění 
bezpečnosti dětí. děkuji za pochopení. 

Ivana Hamplová, ředitelka MŠ 

Sběrný dvůr

Otevírací doba přes vánoční svátky

středa 21. 12. 2022 15:00 - 17:00 hodin

sobota 24. 12. 2022 zavřeno

středa 28. 12. 2022 15:00 - 17:00 hodin

sobota 31. 12. 2022 zavřeno

Městys Dolní Čermná

Úřední hodiny o vánočních svátcích

Pátek 23. 12. 2022 zavřeno 

Pondělí 26. 12. 2022 zavřeno - svátek

Úterý 27. 12. 2022 zavřeno

středa 28. 12. 2022 zavřeno

čtvrtek 29. 12. 2022 8:00 - 14:30 hodin 

Pátek 30. 12. 2022 zavřeno
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dolnočermenský kalendář 
2023

kalendář lze koupit za 175 kč v květince 
paní smejkalové a  v  prodejně na za-
stávce u  paní markové. své fotografie 
do kalendáře bez nároku na honorář 
poskytli: ludmila ešpandrová, František 
mareš, Josef nikl, Radek Roller. mnoho-
krát děkujeme.

Redakce zpravodaje

den otevřených dveří na 
„staré“ škole

Rekonstrukce budovy se pomalu blíží 
ke konci. V  současné době se řeší do-
končovací práce II. etapy. Jediným pro-
blémem se v současné době jeví velká 
vlhkost ve zdech v  přízemí budovy. 
Proto budeme netrpělivě očekávat mě-
ření vlhkosti, podle jehož výsledku bu-
deme muset přijmout případná další 
opatření. 
mnoho lidí se mne dotazuje, zda a kdy 
se případně budou moci do rekonstruo-
vané budovy podívat. V rámci slavnost-
ního otevření budovy bude uskutečněn 
„den otevřených dveří“, který v součas-
né době plánujeme uskutečnit v termí-
nu čermenské pouti.

Petr Helekal, starosta 

Významné životní
jubileum oslavili

Václav Režný
aleš Hampl
Jana nastoupilová
Ivana Pražáková
Jaroslav Jirouš
dagmar Jandová
ludmila langrová
zdenka mikulová
eva sedláčková
eva Havlová

Všem oslavencům srdečně blahopře-
jeme a  do dalších let přejeme hlavně 
hodně zdraví.

Vítání občánků

Ve čtvrtek 20. října byli v Orlovně přivítá-
ni nejmladší obyvatelé městyse, a tento-
krát v  hojném počtu. Všechny dětičky 
byly krásně ustrojené a jistě natěšené na 
velké focení v kolébce. Po krásném a do-
jemném vystoupení prvňáčků za dopro-
vodu kytary paní učitelky Petry řeháko-
vé následovalo přání všeho dobrého do 
života od radního Jana Růžičky. Poté 
paní saša Pirklová k sobě jednotlivě zva-
la rodiče i prarodiče k podpisu do knihy, 
maminky dostaly kytičku a malá robátka 
dárkovou taštičku. 
děkujeme pořadatelům a všem členům 
společenské komise za pozvání. moc se 
nám vítání občánků líbilo a rádi bychom 

s naším tobíčkem popřáli dominičkovi, 
emičce, Vašíčkovi, kevinkovi, eleanorce, 
tobiáškovi, nelince, Šarlotce a  magda-
lénce do života jen to nejlepší. Hlavně 
aby dětičky byly zdrávy, spokojeny 
a  obklopeny milujícími rodiči a  souro-
zenci.

Veronika Nastoupilová
foto: L. Ešpandrová

Vzpomínková slavnost ke 
vzniku čsR 

V  pátek 21.  října  2022 se konala malá 
vzpomínková slavnost u pomníku pad-
lým na náměstí k ukončení Velké války 
(1. světové války) a  vzniku čsR dne 
28.  října  1918. Iniciátorem této malé 
slavnosti byla předsedkyně kulturní 
a sportovní komise městyse paní Ivana 
Hamplová. ta požádala ředitelství zá-
kladní školy o  spoluorganizaci. Žáci 9. 
třídy připravili krátký proslov k  tomuto 
výročí, k  pomníku padlým z  roku 1923 
položili velkou kytici a  rozžehli světlo. 
Poté bývalý kronikář městyse p. Vladimír 
Jansa vzpomněl na zápis v kronice měs-
tyse o  rukování čermenských mužů do 
války, jak je jejich milované matky a man-
želky i s dětmi doprovázely na železniční 
zastávku ve Verměřovicích. muži zpravi-
dla rukovaly k 98. pěšímu pluku do kasá-
ren ve Vysokém mýtě. Připomněl, že 
z  války se nevrátilo do svých domovů  
116 mužů z  dolní části čermné (horní 
část čermné si postavila vlastní pomník). 
O významu této vzpomínkové slavnosti 
také promluvila bývalá matrikářka  
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městyse paní eva Havlová. Poslední její 
slova v dojetí zněla: „kdyby nebylo veli-
kých obětí této války, nebyli bychom 
zde dnes ani my“. a vyzvala k projevům 
vděčnosti dnešní společnost, zvláště 
mladé. 
této malé a milé slavnosti, řekl bych až 
komorní a  osobní, se zúčastnilo třicet 
šest osob, včetně ředitelky zŠ paní 
Jitky beranové a třídní učitelky paní evy 
krskové. 
Ještě malá vysvětlivka: Proč se slavnost 
konala o  týden dříve? Jednoduchá od-
pověď: zŠ měla, jako celá společnost, na 
státní svátek volno. 

Vladimír Jansa
foto: L. Ešpandrová

návštěva z Polska

O víkendu 25.–27. 11. se uskutečnila dal-
ší část polsko–českého projektu „na tu-
ristické stezce polsko-českého pohrani-
čí“, jehož žadatelem je naše partnerská 
obec Gmina   dzierżoniów. Původně se 
měl tento projekt realizovat v  jarních 
a letních měsících roku 2020, ale vzhle-
dem k  pandemii koronaviru a  dalším 
okolnostem se realizace posunula na 
poslední tři měsíce letošního roku. Pro-
jekt je spolufinancován z  fondů  eFRR 
a  státního rozpočtu prostřednictvím 
euroregionu Glacensis.
Cílem tohoto setkání byla společná 
návštěva zajímavých turistických míst 
v  našem okolí. Přestože náš seznam 
obsahoval mnoho lákavých míst k  vi-
dění, zvolili jsme pro tentokrát tyto cíle: 

poutavé expozice muzea řemesel v le-
tohradě, vyhlášené poutní místo nera-
tov - seznámili jsme se s  historií místa, 
navštívili jsme úžasný barokní kostel 
a místní pivovar, kde byla prohlídka spo-
jená s  ochutnávkou. Cestou zpět jsme 
se zastavili na rozsvícení vánočního 
stromu a trzích v Jablonném nad Orlicí.
děkujeme paní Janě krobotové a  děv-
čatům ze školní jídelny s  pomocí při 
zajištění cateringu.

Katka Veselá
foto: archiv Městys

Jak to bude dál s restaurací 
v lesní bráně?

komunitní pobytová sociální služba do-
mova u studánky má za sebou v dolní 
čermné první půlrok fungování. během 
té doby jsme už zažili a řešili hodně situ-

ací, získali jsme nové zkušenosti 
a spousta věcí se nám povedla. navázali 
jsme velmi milou spolupráci se zdej-
ším panem farářem a farníky, kteří přija-
li naše klienty do svého středu. Jsme 
vděční za jejich ochotu pomoci nám 
s doprovodem našich klientů na neděl-
ní bohoslužby. naši skvělí sousedé nás 
během léta obdarovali sazenicemi kvě-
tin, které si klienti zasadili, a květiny jim 
krásně zútulnily byty. V  místní lékárně 
jsme se setkali s velkou ochotou, vstříc-
ným přístupem a  trpělivostí, stejně tak 
v obchodě s potravinami, kam naši kli-
enti rádi chodí nakupovat. 
Podporujete nás a  my si toho velmi 
vážíme. daří se nám rozvíjet dovednosti 
klientů a  umožnit jim zakoušet běžný 
způsob života, se všemi jeho radostmi 
i  starostmi. a  v  čem se nám nedaří? 
Chybí nám dobrý nápad, jak smysluplně 
využít prostor bývalé restaurace. 
zvažovali jsme různé možnosti, 
například využít jej jako kavárnu, která 
by byla zpřístupněna veřejnosti. dále 
jsme uvažovali nad tělocvičnou nebo 
hernou, kterou by mohly využívat 
maminky s  dětmi. Přemýšleli jsme 
o  časovém rámci využívání prostoru, 
jestli prostor zpřístupnit a  využívat 
neomezeně, nebo vyčlenit některé 
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dny v týdnu. ať už bude prostor sloužit 
jakkoli, byli bychom rádi, kdybyste ho 
spolu s  námi využívali i  vy, obyvatelé 
dolní čermné. Proto velmi uvítáme 
vaše nápady a  odpovědi na otázku: 
„Co a  kdy bychom mohli společně 
dělat v  prostoru bývalé restaurace?“ 
Předem Vám děkujeme za „odpovědi“, 
které nám zašlete na email vedoucí 
sociální služby Hany mikulové, nebo 
sociální pracovnice Štěpánky majerové 
(hana.mikulova@domust.cz/stepanka.
majerova@domust.cz). 

Štěpánka Majerová
foto: L. Ešpandrová

Pozdrav otce Jana lukeše

milí občané dolní čermné a Jakubovic,
přeji Vám krásné prožití adventních dnů 
a pak radostné vánoční dny. Jsem moc 
rád, že tu mohu být s Vámi.
Přeji Vám zdraví do nového roku, klid 
v  srdci i  kolem Vás a  dobré lidi kolem 
Vás, kteří Vás potěší, povzbudí, dodají 
novou sílu a elán! modlím se za Vás za 
všechny a všechny se Vás snažím mít ve 
svém srdci!
srdečně Vás zvu na setkání při mších 
kdykoliv přes rok, nejen na Vánoce!, na 
vánočním koncertě v úterý 27. prosince 
od 17 hodin a potom setkání v Orlovně 
a kdykoliv jindy při osobních setkáních. 
nenechme se ničím zastrašit, rozesmut-

nit a radujme se z toho, co máme. z na-
šich rodin, z hezkých vztahů a přátelství 
a  myslím si, že i  mnozí můžeme být 
vděční za dar zdraví. 
možná si i  v  těchto dnech, letech, více 
uvědomujeme veliký dar míru v  naší 
zemi a  možnost navštěvovat se, být 
spolu. 
Rádi Vás mezi sebou přivítáme a  bu-
deme rádi, když i  pro Vás bude náš 
čermenský kostel svatého Jiří místem 
zklidnění a  povzbuzení a  společného 
radostného setkání!

Srdečně Vám žehná a vše dobré přeje 
P. Jan Lukeš, římskokatolický farář

foto: M. J. Rýznar

tříkrálová sbírka 2023

Události posledních let srazily mnoho 
lidí na kolena. ale také prověřily solidari-
tu a ochotu pomáhat. a my jsme během 
tříkrálové sbírky s  úžasem pozorovali, 
kolik lidí stále nezištně pomáhá druhým 

a podpoří péči o nemocné, hendikepo-
vané, opuštěné…, zkrátka své bližní 
v těžké životní situaci. Přesto nás nejspíš 
čekají složité časy. do zařízení charity 
přicházejí noví klienti hledající pomoc 
a na druhé straně ubývají kapacity, jak 
lidské, tak finanční. budoucnost však vi-
díme optimisticky, Charita je nadále 
připravena pomáhat. společnými silami 
znovu dokážeme, že každá koruna po-
máhá tam, kde je potřeba. děkujeme za 
podporu tříkrálové sbírky. bude důleži-
tější než kdy dřív.
Pomáhat je In – ukaž, že jsi kInG! zapoj-
te se aktivně do tříkrálové sbírky, která 
probíhá pravidelně od 1. do 14.  ledna. 
nezáleží na věku ani na tom, kde bydlíš, 
důležité je nadšení a chuť pomáhat. tří-
králová sbírka vás potřebuje.

tradiční tříkrálový koncert  z městského 
divadla brno (v neděli 8. ledna 2023 od 
18 hod. na čt1) je poděkováním našim 
koledníkům, partnerům i  všem dár-
cům a příznivcům. koncertem tradičně 
provází martina kociánová a  Jan čen-
ský. koncert přináší zábavu, živé hudeb-
ní výstupy a  také reportáže o  tom,  jak 
peníze z tříkrálové sbírky pomáhají.

Charita České republiky (zdroj: https://
www.trikralovasbirka.cz/o-sbirce/)

foto: E. Svobodová

Poznámka redakce: Poděkování koled-
níkům a  všem, kdo pomáhají s  organi-
zací tříkrálové sbírky na Ústeckoorlicku, 
proběhne na konci ledna v  Orlovně 
v dolní čermné. Podrobnosti naleznete 
na plakátku ve zpravodaji.

Poděkování za sbírku pro ll 

Při mikulášském jarmarku na náměstí 
v pátek 2. prosince se konala pod zášti-
tou kdU-čsl charitativní sbírka pro 
českou nadaci likvidace lepry. naši ob-
čané do ní přispěli částkou 2 055 kč. 
Všem, kteří do sbírky přispěli penězi, 
patří vyjádření velkého díku za jejich 
štědrost. Pomohli jsme tak vyléčit 
v chudém světě dalších 69 osob z malo-
mocenství. 
Od počátku sbírky v roce 1992 bylo vy-
koledováno a zasláno nadaci ll celkem 
122 862 kč. díky!

V. Jansa
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Vánoční stromeček

stalo se tradicí, že žáci ze školní družiny, 
děti z dětského domova a děti z mateř-
ské školy zdobí vánoční stromečky, kte-
ré jsou umístěny ve veřejných prosto-
rách městyse.
nejinak tomu bylo i  letos. V  mateřské 
škole letos děti vyráběly ozdoby z příze 
a z moduritu. O tom, jak se jim to poved-
lo, se můžete sami přesvědčit v  dolní 
chodbě úřadu městyse.

Ivana Hamplová
foto: archiv MŠ

Jak chutnají brambory

sluníčko zachází za hory,
pasáčci pečou brambory.

touto básní jsme zahájili „bramborový“ 
týden, plný povídání o podzimní sklizni 
zeleniny. Hráli jsme různé hry, učili se 
básničky a písničky. Vyvrcholením bylo 
opékání jablíček a pečení brambor. Víte, 
jak chutnají?
my jsme si to vyzkoušeli. každý si done-
sl jednu bramboru, kterou si zabalil do 
alobalu, udělali jsme ohýnek a přikládali 
a přikládali, aby vznikl dostatek popela, 
do kterého jsme brambory zahrabali, 
a  čekali s  napětím, zda se nám bram-

bory upečou nebo spálí. Povedlo se, 
brambory jsme pak oloupali a chutnaly 
skvěle. nevěříte? tak to zkuste. 

Ivana Hamplová, Kateřina Ptáčková
foto: archiv MŠ

Opékání buřtů

Ve středu (hned na začátku října) jsme 
my, páťáci, využili krásného počasí 
a hned po vyučování vyrazili do kempu, 
abychom si zde opekli buřty. každý při-
nesl nějaké dřevo a zkušení zálesáci roz-
dělali oheň velmi rychle. Opékání pro-
běhlo v  naprosté pohodě, žádné jídlo 

neskončilo v plamenech. Po jídle jsme si 
ještě zahráli na schovávanou, pak jsme 
už jen pečlivě uhasili oheň. Rozcházeli 
jsme se najedení a spokojení.

Za všechny páťáky zapsala Z. Pupíková
foto: archiv ZŠ

evropský školní 
sportovní den

Jsem ráda, že vysoká škola není jen o se-
zení ve velkých posluchárnách, ale také 
o  praktických aktivitách. tak tomu i  je 
i  v  předmětu základy tělesné výchovy. 
abychom úspěšně tento předmět uza-
vřeli, bylo naším úkolem naplánovat 
a  zorganizovat libovolnou sportovní 
akci pro děti prvního stupně, celé pod 
záštitou projektu essd (evropský školní 
sportovní den). s  pomocí velmi ochot-
ných paní učitelek jsem uspořádala 7. 10. 
malou školní olympiádu pro celý první 
stupeň. na děti během dvou vyučova-
cích hodin čekalo sedm stanovišť (flor-
bal, basketbal, běh na 60 metrů, hod 
medicinbalem, hod na cíl, trojskok a vě-
domostní kvíz), kde si žáci mohli pomě-
řit síly, pobavit se, ale hlavně být v pohy-
bu, to je také cíl projektu essd - spojit 
děti pohybem. Žáci v  týmech vytvoře-
ných napříč třídami plnili úkoly na stano-
vištích, jak nejlépe uměli, a nakonec na 
ně čekala sladká odměna. V  týmech se 
také domluvili, jaký stát reprezentují 
(soutěžilo zde česko, slovensko, Ukraji-
na, Usa, mongolsko, Uganda a kanada) 
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z  nedostatku času jsme vyhlášení vý-
sledků odložili na pondělí (10. 10.), kaž-
dý tým obdržel diplom a ti nejlepší ma-
lou odměnu s  logem essd. Vítězi se 
stali sportovci z  kanady, druhé místo 
obsadilo Usa a bronzovou příčku brala 
Uganda. Chtěla bych moc poděkovat 
vedení školy za možnost konat akci prá-
vě zde a hlavně děkuji všem paní učitel-
kám, které se na akci podílely a pomoh-
ly mi k  tomu získat třetinu zápočtu 
z předmětu. děkuji!

Barbora Marková
foto: archiv ZŠ

zápolení v piškvorkách

Hru „PIŠkVORky“ není třeba dlouho 
představovat, tuto hru zná snad každý. 
čtverečková mřížka jako hrací plánek, 

kde je potřeba vytvořit souvislou řadu 
znaků – koleček nebo křížků. Po náleži-
tém tréninku si své síly v  piškvorkách 
změřili ve středu 12. října žáci 3. roční-
ku. děti hrály s  vysokým nasazením 
a nadšením. 

I. Moravcová
foto: archiv ZŠ

72 hodin a 4. třída

zkuste někoho potěšit. kdo bude mít 
větší radost? Vy? nebo ten druhý? zkusi-
li jsme to v akci 72 hodin. napekli jsme 
perníčky a  pak jsme je po okolí školy 
rozdávali. Jen tak pro radost… a hádej-
te, kdo měl radost větší?

D. Kačerovská
foto: archiv ZŠ

Úklid autobusové zastávky 
U Rybníka 

Žací naší školy  se také zapojili do vý-
zvy – akce 72 hodin. nelíbilo se jim, jak 
vypadá zastávka, kolem které chodí ka-
ždý den do školy a ze školy. Rozhodli se 
zapojit  do  celostátní akce –  Pomá-
hám, protože chci. 
dne 13.  října se žáci deváté třídy ze zŠ 
Vincence Junka rozhodli prostor uklidit 
a  zbavit zastávku nevhodných nápisů. 
Žáci se den předem na úklid připravili 
a  vzali si rukavice, houbičky, kbelíky, 
hadry i  kartáče. Ve tři hodiny se sešlo 
šest žáků s paní učitelkou  a  vyrazili na 
zastávku. na začátku zametli podlahu 
a posbírali odpadky. Potom si napustili 
kbelíky vodou a  začali umývat nápisy. 
nakonec se vše povedlo a naše zastávka 
byla zase čistá. zúčastnili se Petr Vávra, 
adam bedrníček, michal Pravda, marie 
marešová, Vašek macan, Filip němeček 
a paní učitelka Faltejsková. 
Rozhovor s Petrem Vávrou a  adamem 
bedrníčkem: 
„Jak se ti líbilo uklízení zastávky, užil  
sis to?“ 
Petr:  „bylo to v pohodě. bylo pěkné 
koukat na to, jak ty ošklivé nápisy mizí. 
líbilo se mi to, byla to legrace.“ 
adam: „bylo to super, ale nevadilo by mi, 
kdyby to bylo v průběhu vyučování :-).“

Marie Marešová, žákyně 9. třídy
foto: archiv ZŠ

Přírodovědný klokan

Ve středu 12. 10. žáci 8. a 9. třídy prokáza-
li své znalosti z přírodovědných předmě-
tů (fyzika, chemie, přírodopis, matemati-
ka a  zeměpis) v  soutěži Přírodovědný 
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klokan. Celkem odpovídali během čtyři-
ceti minut na dvacet čtyři otázek, za kte-
ré mohli získat tři, čtyři, nebo pět bodů. 
Při špatné odpovědi se jeden bod odečí-
tá. nejlepším soutěžícím gratulujeme!

A. Růžičková

Polsko-český projekt 
přeshraniční spolupráce

Jednou z  částí projektu byla návštěva 
českých dětí v  polském dzierzoniewe. 
Celý jeden týden strávilo deset dětí 
čtvrté třídy u našich severních sousedů 
v  Polsku. na každý den byl přichystán 
program až do podvečera. V pondělí si 
vyzkoušely znalosti ze zeměpisu a příro-
dovědy, v úterý navštívily poutní místo 
a  po několikakilometrovém pochodu 
s  panem hajným se ocitly u  rybníčka 
sluneční přístav. Ve středu navštívily 
krásnou knihovnu, kde byl workshop 
s  výrobou papírových dekorací a  pak 
následovala agroturistika na statku. 
děti si vykopaly brambory, natrhaly ku-
kuřici a nakrmily zvířátka. Ve čtvrtek je 
čekal super program s hasiči, kde si vy-
zkoušely něco z první pomoci, a dokon-
ce hydraulické kleště. Odpoledne bylo 
v mini skanzenu a se zvířátky a přede-
vším děti předvedly to, na co se chystaly 
několik večerů - prezentaci o  naší obci 
a okolí a zahrály pověst a čechovi a le-
chovi a pohádku O perníkové chaloup-
ce. moc se jim to povedlo. V  pátek byl 
zase skvělý program ve vsi „s  kulatým 

zámkem”. díky indicií děti našly poklad, 
střílely z  luku, tančily středověký tanec 
s  kostýmy a  namalovaly erby. den byl 
hned pryč, a tak zbyla hodinka na fotbá-
lek, hodinka na školu a  před večerkou 
ještě pár her. Jednou větou - užily si to 
báječně!

D. Kačerovská
foto: archiv ZŠ

Prvňáčci vítali občánky

miminka se narodila a prvňáčci měli tu 
čest uvítat je jako občánky obce dolní 
čermná. Celý měsíc po vyučování pilně 
trénovali básničky, písničky a  hraní na 
zvonkohru. Jejich snaha a čas, který vě-
novali zkoušení, se vyplatily. Ve čtvrtek 

20. 10. se všichni před koncem odpoled-
ní družiny načančali. Holčičky si oblékly 
krásné šaty a  učesaly vlásky. kluci se 
vyfešákovali do slavnostních košil. 
Všichni byli jako vyměnění. sice měli 
velkou trému, ale ta z nich hned při ná-
stupu před malá miminka spadla. Vy-
stoupení jsme si všichni užili. děkuji ro-
dičům prvňáčků za spolupráci 
s přípravou na vystoupení.

P. Řeháková
foto: L. Ešpandrová

Pythagoriáda 2022/2023

Pythagoriáda je matematická soutěž 
pro žáky 2. stupně zŠ a žáky víceletých 
gymnázií. V letošním 45. ročníku probí-
hala školní kola v týdnu od 17. do 21. říj-
na. Žáci si v  jednotlivých kategoriích 
mohli vyzkoušet vždy patnáct úloh. za 
každou správnou odpověď získali jeden 
bod. nejúspěšnějším žákům gratuluje-
me! Více na webových stránkách školy.

A. Růžičková

Vzpomínkový akt k uctění 
památky padlých hrdinů

dne 21.  října v dopoledních hodi-
nách zástupci deváté třídy (adam bedr-
níček  a  marie marešová) položili  věnec 
a zapálenou svíčku k pomníku padlých 
hrdinů z 1. světové války před školou 
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Vincence Junka. terezie Junková pře-
četla proslov, abychom společně ucti-
li jejich památku.
děkujeme účastníkům z řad veřejnosti, 
kteří přišli, aby se s námi podělili o  za-
jímavé informace týkající se tohoto 
období. Věříme, že akt uctění památky 
padlých nebyl poslední a ve zmiňované 
tradici budeme i nadále pokračovat.
text proslovu:
Vážené dámy, vážení pánové, milí stu-
denti,
stojíme zde u pomníku padlých hrdinů 
z 1. světové války se smíšenými pocity. 
na jedné straně hrdě, neboť naši rodáci 
bojovali za samostatnost naší země, 
svobodu, lepší budoucnost a demokra-
cii, na straně druhé s  hlubokou úctou 
a pokorou k těm, kteří válku nepřežili, či 
si z války přinesli fyzické nebo psychic-
ké šrámy.
Je to tiché zamyšlení nad osudy našich 
předků, nejen těch válčících, ale i  těch, 
kteří o někoho během války přišli. ma-
minky posílaly své syny do války a mod-
lily se za jejich návrat domů.
říká se, že ten, kdo se nezajímá o  naši 
historii, nezaslouží si budoucnost. měj-
me v úctě naše předky, aby i  naše děti 
měly v úctě nás. zejména v  této době, 
kdy jsme svědky toho, jak je svoboda 
a  demokracie křehká. samostatnost 
a suverenita státu není samozřejmostí.
na závěr mi dovolte použít slova Václa-
va Havla: „na nikoho, kdo za naši dnešní 
svobodu tak či onak zaplatil, by nemělo 
být zapomenuto.“ klademe zde věnec, 
který symbolizuje naši úctu a vděčnost 
těmto padlým hrdinům.

E. Krsková
foto: L. Ešpandrová

nemilé překvapení pro 
skupinu žáků 9. třídy

snažíme se, aby se mladí lidé co nejvíce 
zajímali o své okolí a prostředí, ve kte-
rém žijí, a abychom v nich již od raného 
věku podpořili vědomí, že má smysl se 
aktivně zapojovat ve prospěch rozvoje 
komunity, ve které žijí. Výchova k dob-
rovolnictví je tak důležitou součástí 
rozvoje každého člověka a velkou inves-
ticí do budoucnosti celé společnosti. 
Pouhá snaha dětí však často nestačí. 
Žáci naší školy se rozhodli v rámci ce-
lostátní akce „Pomáhám, protože chci“ 
uklidit autobusovou zastávku a  umýt 
zde popsané zdi. Šest žáků deváté třídy 
tak po sedmihodinové výuce, ve svém 
volném čase, vyrazilo k zastávce „dolní 
čermná  – U  Rybníka“.  a  dílo  se  na-
rámně vydařilo. zastávka pokreslená 
vulgárními vzkazy, kterou   krásně vy-
čistili  a  zbavili stop  vandalismu,   byla 
k nepoznání. 
druhý den odpoledne však na ně čekalo 

nemilé překvapení. zastávka byla opět 
pokreslená. Vandal, snad ve snaze být 
vtipný, zanechal vzkaz: „byl jsem zde 
a přijdu zas, vzkaz píše Fantomas“. 
milí rodiče, mějte přehled o volnočaso-
vých aktivitách svých dětí. nehledě na 
jejich věk – ať už se jedná o předškoláky, 
školáky či středoškoláky. ať můžeme, 
podobně jako naši žáci, mít radost z na-
šeho okolí. závěrem bychom i my také 
rádi vandalovi zanechali vzkaz:  „nenič 
cizí majetek a zastávku vrať do původ-
ního stavu“. 

M. Faltejsková
foto: archiv ZŠ

Cesta do pravěku

V úterý 1. 11. navštívil pan skalický 4., 5. 
a  6. třídu, aby nám vyprávěl a  ukázal 
nálezy a  kopie od vzniku země až po 
prvohory. dozvěděli jsme se plno zají-
mavostí a  nových informací a  nakonec 
si každý mohl odnést buď trilobita, ane-
bo mušličku ze sádry.

Anežka Kyšperková, žákyně 6. třídy
foto: archiv ZŠ

Pochod světýlek po 
letohradu

Už spinkáte, broučci? nee? tak my, děti 
z první třídy, vám pomůžeme! Už od sa-
mého rána se třídou ozývalo: „Už poje-
deme? Už si můžu rozsvítit lampiónek? 
kdy už si pro nás přijdete?“. téměř celá 
třída se po odpolední družině vydala 
autobusem do letohradu. každý měl 
s  sebou lampiónek nebo lucerničku. 
V rodinném centru mozaika jsme si půj-
čili kouzelného broučka, kterého jsme 
měli za úkol donést do strašidelné jes-
kyně a  tam ho zahrabat do listí, aby 
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mohl nerušeně spát až do jara. Cesta 
s  lampiónky utíkala rychle, po cestě 
jsme splnili nelehký úkol a  s  odvahou 
vstoupili do jeskyně, kde jsme broučka 
uložili. tak ať se vám, milí broučci, krás-
ně spí. dobrou noc…

P. Řeháková
foto: archiv ZŠ

Pátá třída plná slizu

V  rámci výuky finanční gramotnosti 
a  pracovních činností jsme spojili pří-
jemné s užitečným a pustili jsme se do 
výroby vlastního slizu. nadšení k  práci 
bylo veliké, ale nejdříve nás čekalo počí-
tání. Vypsali jsme si všechny potřebné 
suroviny a  jejich ceny, abychom zjistili, 
jak se tvoří cena výrobku a co všechno 
do ní musíme započítat. Pak nastala 

dlouho očekávaná chvíle a  postupně 
jsme se všichni zapojili do sypání, mí-
chání a obarvování hmoty, která v míse 
vznikala. někteří měli mírné pochyb-
nosti, zda z  toho bude sliz, nebo něco 
jiného, ale nakonec výsledek předčil 
očekávání a každý dostal porci příjemně 
mazlavého slizu. na závěr jsme se shod-
li, že výroba slizu v menším množství se 
spíš nevyplatí, ale ta radost stála za to!

P. Boháčová
foto: archiv ZŠ

Finanční gramotnost 
v 4. ročníku

Palacký, němcová, komenský, t. G. ma-
saryk a karel IV…, kde je můžete často 
potkat?
na našich bankovkách. kolik má taková 

bankovka ochranných prvků? Jak vůbec 
peníze vznikly a  co bylo před nimi? to 
všechno se dozvěděli žáci 4. třídy v pro-
jektovém dni finanční gramotnosti. 
čtyři hodiny jim utekly opravdu rychle 
a dozvěděli se a vyzkoušeli mnoho za-
jímavého.

D. Kačerovská
foto: archiv ZŠ

zlaté ručičky deváťáků

Žáci naší školy se zapojili do mezinárod-
ního česko-polského projektu, který 
představuje historické památky a osob-
nosti naší obce a  polského města 
dzierżoniów. V rámci projektu proběh-
ne online konference mezi naší a  pol-
skou školou, při které budeme prezen-
tovat tematické výtvory našich žáků.
Chtěla bych vyzdvihnout šikovnost 
a  kreativitu našich žáků. Práce nad 
projekty jim zabrala spoustu hodin  – 
kreslili, malovali a  získávali informace 
z různých zdrojů. konečný výsledek tak 
skutečně stojí za to.
Portrét čeňka a elišky Junkových nebo 
portrét známého malíře Jindřicha 
Štýrského jsou hotová umělecká díla. 
autorkou těchto portrétů je žákyně 9. 
třídy liliana Rousová. michal Pravda vy-
robil model závodního auta, ve kterém 
závodil čeněk Junek, automobilový zá-
vodník narozený v dolní čermné.
Žáci vypátrali hodně informací o  osob-
nostech ve své obci, což je důležité 
vědět. Žáci si vyzkoušeli, jak poznatky 
nejen získat, ale také ověřit. děkujeme 
za jejich pečlivou práci a věříme, že jim 
nově nabyté vědomosti budou užitečné.
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Příspěvek zakončím citátem od známé-
ho spisovatele marka twaina: „Jsme tím, 
co si pamatujeme. bez paměti mizíme, 
přestáváme existovat, naše minulost je 
vymazána.“

M. Faltejsková
foto: archiv ZŠ

Volba povolání

devátý rok na základní škole nezname-
ná pro žáky pouze konec povinné školní 
docházky, ale hlavně je ve znamení vý-
běru budoucí střední školy a profesního 
zaměření. V  úterý 8.  listopadu se naši 
deváťáci zúčastnili programu, který na-
bízí Úřad práce Ústí nad Orlicí. Pod ve-
dením paní Jitky Hanáčkové si vyzkou-
šeli různé aktivity a diskutovali na téma 

budoucího povolání. zájemci si mohli 
vyzkoušet poradenské služby paní Ivy 
tomšové, která se žáky na základě testu 
vyhodnotila jejich profesní orientaci.

A. Růžičková
foto: archiv ZŠ

bobřík
informatiky 2022

letos se naše škola ve dnech 7. – 18. 11. 
opět zapojila do celostátní soutěže v in-
formatice. zúčastnili se žáci čtvrté až 
deváté třídy. Promyšlené úlohy prověři-
ly schopnosti našich žáků a po čtyřiceti 
minutách namáhavého přemýšlení se 

někteří z  nich mohli radovat z  titulu 
úspěšného řešitele. Ve 4. až 9. třídě jich 
bylo celkem dvacet jedna. další vědo-
mostní soutěží, do které je naše škola 
zapojena, je It slOt, který je určen pro 
8. a  9. třídy a  druhé kolo proběhne 
14.  12.  2022. Úspěchy našich žáků nás 
velmi těší a  všem děkujeme za jejich 
aktivní přístup!

P. Boháčová
foto: archiv ZŠ

Odemykání slabikáře

Prvňáčci právě dočetli Živou abecedu 
a nastal ten pravý čas – čas na slabIkář. 
Cesta k získání slabikáře ale nebyla vůbec 
jednoduchá. Ráno 22. 11. na děti ve třídě 
čekala mluvící kouzelná truhlice, která 
měla sedm zámků. bohužel zámky ne-
měly klíče a na děti čekal velký úkol! zís-
kat všechny klíče a přijít na to, co se skrý-
vá v kouzelné truhle. myslíte si, že to děti 
zvládly? máte pravdu. Prvňáčci dokázali 
splnit všech sedm úkolů a získali potřeb-
né klíče. dopis v truhle je dovedl do skrý-
še, kde našli veliký balík a něco dobrého 
na zub. než jsme balík otevřeli a prozkou-
mali, pořádně jsme to naše odhalené ta-
jemství oslavili. a vrhli jsme se na dárek, 
ve kterém konečně byl! slabIkář!
ať Vás čtení baví, prvňáčci!

P. Řeháková
foto: archiv ZŠ
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zdravohrátky

dne 16. listopadu jsme jely s holkami na 
zdravohrátky do střední zdravotnické 
školy v Ústí nad Orlicí. Prošly jsme si růz-
ná stanoviště se zajímavými tématy 
a cvičily jsme první pomoc. také jsme se 
seznamovaly s různými nemocemi a jak 
se jim ubránit. naše skupina dokonce 
vyhrála 1. místo v soutěži. Celá akce byla 
zajímavá a moc jsme si ji užily.

Marie Křemenáková, žákyně 9. třídy
foto: archiv ZŠ

Polytechnická výchova 
v 6. ročníku

Ve čtvrtek 24. 11. jeli žáci 6. ročníku na zŠ 
dobrovského do lanškrouna, kde se 
v rámci polytechnické výchovy pokouše-

li ze stavebnic postavit méně či více ná-
ročné výtvory. Po dvou hodinách pilné-
ho pracovního nasazení vznikaly pod 
jejich šikovnýma rukama výrobky, jako 
např.  kolotoč, čtyřkolky, nákladní auto, 
houpací křeslo, vyhrnovač sněhu, váha 
a  několik jeřábů. Všechny modely byly 
plně pohyblivé a všem se práce podařila.

A. Ježková
foto: archiv ZŠ

Orel v roce 2022

Protože jsme letos do dolnočermenské-
ho zpravodaje moc nepřispěli, rád bych 
(snad stručně) připomněl a  shrnul čin-
nost Orla v letošním roce.
dětského karnevalu i maškarního plesu 
se v  tomto roce ještě dotkla kovidová 
opatření, a  tak se první větší akcí stala 
až pouť u sv. Jiří v sobotu 23. a v neděli 
24. dubna. na kostelním návrší a parko-
višti u Orlovny se po dvou vynechaných 
letech konala pouť teprve podruhé, 
takže i  pro nás to byla taková druhá 
„premiéra“. městys nás opět požádal 
o  zajištění občerstvení a  zázemí pro 
návštěvníky pouti. Přípravy začaly ob-
jednávkou zboží, v pátek jsme připravili 
sál, od sobotního rána jsme pekli čer-
menské koláče, které na pouti nesmějí 
chybět. Pro zajímavost – koláče z deseti 
kilogramů mouky peklo šestnáct peka-
řek a jeden pekař, náplní byly tři druhy – 
mák, tvaroh a  povidla, přičemž třeba 
máku jsme spotřebovali čtyři kila. Od 
druhé hodiny odpolední jsme zahájili 
prodej z okének v přízemí, v provozu byl 
i gril a připravené bylo venkovní pose-

zení. sobotu jsme zakončili posezením 
na sále s živou hudbou, kde i přes menší 
počet návštěvníků vládla skvělá atmo-
sféra. Prodej občerstvení pokračoval 
také v  neděli. zhoršilo se počasí, takže 
k  posezení byl k  dispozici sál, kde po 
hlavní mši svaté zahrála místní dechová 
hudba. z více než tří set koláčů jich zby-
lo jen pár.
V květnu jsme postavili čtyřčlenné druž-
stvo do soutěže „kdo si hraje, nezlobí“, 
kterou pořádá spolek divadelních 
ochotníků. Jim patří dík za organizaci 
tohoto veselého klání místních spolků.
V  červnu a  v  srpnu jsme se společně 
s  ostatními spolky zapojili do prodeje 
občerstvení na čermenských folklor-
ních slavnostech a  dni se sousedy. 
během léta jsme také dotahovali rekon-
strukci klubovny v Orlovně, zejména po 
administrativní stránce (psali jsme ve 
zpravodaji 4/2022). V září jsme měli stá-
nek na pouti na mariánské hoře. na tu 
jsme upekli koláče ze sedmi kil, nezbyl 
jediný.
během podzimu jsme pak v  Orlovně 
stihli uspořádat hned několik akcí. První 
z  nich bylo v  pátek 7.  října cestopisné 
vyprávění s  promítáním fotografií Vác-
lava Faltuse z  letohradu, který před 
dvěma lety navštívil jihoafrickou na-
mibii, s výpravou projeli zemi z  jihu na 
sever. Využili jsme tak promítací tech-
niku nakoupenou v rámci rekonstrukce 
klubovny. V jídelně Orlovny se sešlo na 
čtyřicet pět diváků.
V  neděli 9.  října Orlovna hostila farní 
akci „misijní koláč“, takovou společnou 
farní „snídani“, při které vybíráme na 
účely misií.
O  měsíc později v  sobotu 6.  listopadu 
po domluvě s  pořadatelem členové 
Orla v  rámci výlovu rybníka prodávali 
u  Orlovny teplé nápoje. Ještě ten den 
večer jsme pro členy a  příznivce Orla 
uspořádali další cestopisné promítání, 
tentokrát od manželů balážových o  je-
jich cestě do Himalájí (krátký příspě-
vek najdete ve čtvrtém letošním čísle 
farního časopisu Poutník  – dostupný 
také online na webu dolnocermenska.
farnost.eu).
Hned další sobotu jsme měli v  Orlovně 
svatomartinské hody (dočtete se dále). 
Ve čtvrtek 17. listopadu se v Orlovně pro 
změnu sportovalo, když jsme s  pomocí 
pana miloše marka uspořádali tradiční 
turnaj ve stolním tenisu pod názvem me-
moriál Jana Vacka. Účastnilo se patnáct 
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hráčů a hrálo se ve třech kategoriích.
Poslední akcí, kterou jsme zatím letos 
připravili, bylo setkání starších členů 
Orla. společně si popovídali v  nové 
klubovně u kávy nebo sklenky vína. Pro-
gram jsme doplnili promítáním fotek 
a videozáznamů z orelských akcí za po-
sledních zhruba deset let včetně oslav 
od založení 100 let jednoty v roce 2013, 
nejstarším promítaným materiálem pak 
byl videozáznam z  brigády u  Orlovny 
13.  července  1996, kdy se budovala 
nová vodovodní přípojka.
během podzimu u  Orlovny probíhaly 
drobné stavební práce. takové, které 
nejsou na první pohled moc vidět. Po-
dél jihozápadní stěny Orlovny jsme pro-
vedli novou drenáž a izolaci základů bu-
dovy. to je poslední krok, který chyběl 

k dokončení fasády na této části budo-
vy. s tím souviselo také srovnání terénu 
tak, aby voda nestékala k budově.
z  dalších letošních úspěchů lze zmínit 
ještě 9. místo pro naši jednotu v orelské 
běžecké lize.

František Mareš
foto: F. Mareš

svatomartinské hody 

V  sobotu 12.  listopadu jsme v  Orlovně 
opět uspořádali svatomartinské hody. 
tuto akci jsme si poprvé vyzkoušeli 
v  roce 2017, naposled jsme to stihli na 
podzim 2019. akce se tehdy těšila po-
měrně velkému zájmu, a  tak jsme se 

rozhodli jít do toho znovu.
stejně jako v minulých letech bylo i letos 
nutné se přihlásit dopředu, abychom 
dokázali zajistit dostatečný počet drů-
beže k  přípravě večeří. Jako obvykle 
bylo možné volit mezi kachnou a dražší 
husou. na talíři se pak servírovala tradič-
ně s houskovým a bramborovým kned-
líkem a červeným i bílým zelím. Chybět 
nesmělo svatomartinské víno a  dobré 
pivo.
Orlovna ale není restaurací a  není ani 
v našich silách každého osobně obslou-
žit. a tak, kdo na svatomartinských ho-
dech někdy byl, ví, že večeře podáváme 
u okénka dole v přízemí, podobně jako 
tomu bývá během plesů. V  minulých 
letech se tak stávalo, že se tvořila fronta 
po schodech až nahoru na sál. to bylo 
nekomfortní jak pro hosty, tak ale i pro 
personál kuchyně, který se dostával pod 
tlak ve snaze všechno urychlit, a přitom 
nic nepokazit. Poučeni tímto stavem 
jsme přemýšleli, jak toto zlepšit. nako-
nec jsme zvolili systém podobný těm, 
jaké známe třeba z úřadů. Příchozí hosté 
si zaplatili svoje objednané večeře u po-
kladny přímo na sále, kde obdrželi lístek 
příslušné barvy (husa/kachna). Potom 
bylo možné v  klidu si objednat něco 
k pití a najít místo u stolu. když se pak na 
monitoru na sále objevilo číslo příslušné 
barvy, bylo možné si večeři vyzvednout. 
Jednalo se o zkušební provoz a způsob 
fungování jsme ladili ještě za chodu, ale 
zdá se, že to fungovalo docela dobře. 
Ušetřili jsme tím zejména nepříjemné 
postávání ve frontě, ale situaci to uleh-
čilo i v kuchyni. Ohlasy na tento způsob 
byly veskrze pozitivní (a my za ně děku-
jeme), na příště to zkusíme ještě trochu 
vylepšit. Večeří jsme nakonec vydali sto 
třicet pět a i do kuchyně přicházela slova 
chvály. děkujeme!
k poslechu (i ke zpěvu a tanci) pak stej-
ně jako při dubnovém pouťovém večeru 
hrála naše oblíbená improvizovaná sku-
pina „slepejši“ nebo také „brejlovci“ (to 
prý podle toho, že ani jeden z hlavních 
protagonistů už na noty bez brýlí nevidí 
:-), tentokrát však v  sestavě rozšířené 
o další kytaru a klarinet a posléze ještě 
o ukulele a dvoje housle. činnost tohoto 
hudebního „tělesa“ je zárukou skvělé at-
mosféry a podle jednoho z hostů má jen 
jedinou vadu: „…že nehrajou častějc!“. 
získané finanční prostředky opět popu-
tují do zvelebování a  údržby Orlovny, 
aby i nadále dobře sloužila nám i všem 
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ostatním nájemníkům a hostům.
Rád bych tímto poděkoval veškerému 
personálu a  všem ochotným lidem, 
kteří se na této (ale i dalších akcích bě-
hem roku) podílejí a  dělají to všechno 
(asi podobně jako v ostatních místních 
spolcích) jenom z dobré vůle. dík patří 
také hudebníkům (i  když věřím, že to 
pro ně nebyla jen „práce“, ale svého 
druhu potěšení), ale i  Vám, našim hos-
tům a  podporovatelům, protože bez 
Vás by to také nešlo.
na závěr už zbývá jen jménem jednoty 
Orel popřát hezký zbytek doby advent-
ní, krásné a požehnané svátky i mnoho 
dobrého do nového roku; a také Vás po-
zvat na další nadcházející akce: v úterý 
27.  prosince v  17  hodin pořádá farnost 
vánoční koncert s  červenokosteleckou 
cimbálovkou, po koncertě v  kostele 
bude program pokračovat v  Orlovně, 
v  sobotu 28.  ledna ve 14  hodin Vás sr-
dečně zveme na náš dětský karneval 
a o týden později 4. února v 19:30 spo-
lečně s farností na maškarní ples.

František Mareš
foto: F. Mareš

k listopadu patří výlov

k listopadu patří výlov a k výlovu spous-
ta rybích dobrot, stánky s čímkoliv, hor-
ký čaj a boty od bláta. Předzvěstí blížící-
ho se výlovu byla od poloviny října 
klesající hladina rybníka, potápky se 
zdržovaly u  ostrůvku, kde bylo vody 
nejvíc, a pro volavky byl polovypuštěný 
rybník prostřeným stolem. nakonec to 
musely vzdát všechny a hledat si obživu 
jinde.
Pošmourné počasí 5. listopadu nevadilo, 
od brzkého rána lidé přicházeli na hráz 
a sledovali práci rybářů, kteří musejí stát 
několik hodin v ledové vodě, lovit, třídit, 
nakládat. V kádích, které rybáři vynášeli 
na břeh a  do kterých především děti 
zvědavě nahlížely, byli k  vidění nejen 
kapři, ale taky štiky, candáti, okouni, 
sumci, amuři. některé ryby byly ihned 
zpracovány a  návštěvníci se mohli za-
hřát rybí polévkou, ochutnat grilované 
i uzené ryby a také rybí hranolky. 
Celé parkoviště u  Orlovny obsadily 
stánky s nejrůznějším sortimentem, od 
vařeček po frgály, horké nápoje byly 
k mání také v Orlovně. 

Po dvou letech, kdy byl výlov vzhledem 
k  pandemickým opatřením trochu 
smutný, si všichni ten letošní náležitě 
užili a většinou odcházeli s nějakým tím 
„úlovkem“, který v  mrazáku počká na 
Vánoce.

L. Ešpandrová
foto: L. Ešpandrová

Ptačí hodinka 

sčítání ptáků na krmítku proběhne 6. – 
8. ledna 2023. O možnosti Vašeho zapo-
jení do této akce a  způsobu předání 
zjištěných informací jsme podrobněji 
informovali v loňském čísle zpravodaje, 
můžete též najít na: https://ptacihodin-
ka.birdlife.cz/jak-se-zapojit/#/.
Podobně sčítají ptáky stovky tisíc lidí 
v Usa, Velké británii, Irsku, nizozemsku 
a  v  dalších zemích. s  lidmi z  bavorka, 
Rakouska a  Švýcarska při sčítání česká 
republika úzce spolupracuje, díky če-
muž může porovnávat výsledky i  pře-
shraničně.

Cíle Ptačí hodinky jsou dlouhodobě 
sledovat zimování ptáků v česku a zjis-
tit, co jejich výskyt a chování ovlivňuje, 
zapojit širokou veřejnost do jednodu-
chého vědeckého výzkumu (zimního 
sčítání ptáků na krmítkách) a  pomáhat 
budovat vztah k  ptákům, potažmo 
přírodě skrze vlastní zkušenost. (zdroj: 
https://ptacihodinka.birdlife.cz/#/).
„krmítko pořizujeme nejenom pro svou 
potěchu, ale také jako pomoc ptákům 
v  zimních měsících, kdy mají většinu 
potravy ukrytou pod sněhem. tuto po-
moc můžeme rozšířit ještě o  něco dál, 
a  to pravidelným sledováním krmítka 
a především chování jeho návštěvníků.
můžeme tak už v  zárodku odhalit, že 
máme na krmítku nemocného ptáka. 
Poznáme ho podle toho, že je načepý-
řený, malátný, apaticky posedává v blíz-
kosti krmítka i několik minut a vypadá, 
jako by spal či ztratil plachost. V takovém 
případě je potřeba ihned reagovat a za-
bránit dalšímu šíření choroby. Okamžitě 
odstraníme krmítka ze všech míst. Vy-
drhneme je a  vydezinfikujeme slabým 
roztokem sava, důkladně opláchneme 
a  necháme vyschnout. znovu začne-
me krmit nejdříve za 14 dní. O výskytu 
nakaženého ptáka je dobré informovat 
i  sousedy v  okolí.“ (citováno z: https://
www.novinky.cz/clanek/bydleni-zahra-
da-hygiena-na-krmitku-je-stejne-dule-
zita-jako-to-cim-ptaky-prikrmujete-vi-
te-ceho-se-vyvarovat)

Redakce zpravodaje
foto: L. Ešpandrová 
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zpráva fotbalového 
oddílu a tJ

Rok se s  rokem sešel a  je zde opět čas 
bilancování. Pokud bychom chtěli hod-
notit právě končící rok, tak bychom 
zcela logicky opustili prostředí sportu 
a věnovali bychom se úplně něčemu ji-
nému. Posledních dvanáct měsíců nám 
názorně a se vším důrazem dokázalo, že 
to, jak se v našich krajích máme dobře, 
není v  žádném případě samozřejmostí 
a  může to skončit doslova lusknutím 
prstů někoho, kdo se v  moskevském 
paláci zcela odříznul od reality a se zdra-
vým rozumem se rozloučil navždy. Více 
než kdy jindy máme příležitost uvědo-
mit si, že ve sportu jde pouze o výsledky 
a nejde o život. Jeden rok si stěžujeme 
na proticovidová opatření, hudrujeme, 
že nám zavřeli hospody a  my musíme 
nosit na obličejích roušky a další rok si 
lidé v zemi, která je od nás docela neda-
leko, musí vařit na ohni před ruinami 
svých bývalých domů. Ovšem, co je 
nám po tom, když nám zdražili plyn, 
elektriku a vlastně všechno, že   ? naštěstí 
jsou podobné názory v  jasné menšině, 
což jsme si mohli ověřit hned na jaře, 
kdy se v prostorách nové hasičárny ko-
nala sbírka na pomoc postiženým vál-
kou. bylo skvělé vidět, kolik materiálu 
byli spoluobčané schopní a  ochotní 
shromáždit. bylo by moc fajn, kdyby 
nám podobná míra podpory vydržela 
i nadále.
a nyní i trochu toho sportu a tělovýcho-
vy. doba pandemická je snad již defi-
nitivně za námi a  my se můžeme opět 

naplno věnovat své zájmové činnosti. 
mládež i muži hrají své pravidelné sou-
těže a  daří se jim střídavě. Jak jsem již 
psal, je to jenom sport a nejde o život. 
nyní je dost prostoru pro odpočinek, 
nabrání sil a na jaře se do toho opět vrh-
neme. V jaké sestavě, to ještě uvidíme.
letos jsme uspořádali i  několik akcí 
mimo naše organizované soutěže. 
největší akcí byl dětský den, který nám 
ovšem značně nabouralo počasí. zajiš-
ťovali jsme i turnaj v minifotbale v rámci 
dne se sousedy. zde došlo k  poměrně 
vážnému zranění našeho hráče, což 
trochu ovlivňuje naše hodnocení celé 
akce. také jsme naše nejmenší vyvezli 
do třebové do bazénu a uspořádali jim 
opékání buřtů. když se přičtou fotbalo-
vé zápasy, kde zajišťujeme organizaci 
a  občerstvení, jsme rázem nejaktiv-
nějším spolkem u nás. I když slýcháme 
opak. ale tak to prostě je a asi i nadále 
bude.
Co nás čeká? nejbližší akcí je Vycházka 
s mazlíčky, která se koná tradičně mezi 
svátky. Přesné datum se dozvíte z  pla-
kátovacích ploch. stále vymýšlíme co 
nejvhodnější termín. následovat bude 
valná hromada tJ, kterou uspořádáme 
během února. s  velkou netrpělivostí 
vyhlížíme stěhování do nových prostor, 
které přislíbilo vedení městyse. situace, 
kdy máme své sídlo v budově ubytovny 
(která už není naše), je krajně nepohodl-
né. na jaře uspořádáme u  fotbalového 
hřiště pálení čarodějnic. zde se o termí-
nu asi nemusím moc rozepisovat. ale 
pro kolegy hokejisty pro jistotu – 30. 4. 
a konečně, o prázdninách se bude ko-
nat další dětský den. tentokráte opět 
v jakési light verzi, na fotbalovém hřišti.

Jednu záležitost, která se týká ještě to-
hoto prosince, jsem si nechal na samý 
závěr, aby dostatečně vynikla. V  tomto 
měsíci totiž slaví své významné život-
ní jubileum dlouholetý předseda tJ, 
funkcionář fotbalu, člověk, kterého ví-
dáte v pivobudce a obětavý chlap, pan 
JaROslaV JIROUŠ. za všechny členy tJ 
přeji Jardovi vše nejlepší, hodně zdraví 
a štěstí. Vše ostatní se dá koupit. I když 
je to teď o něco dražší.
Vám, milí spoluobčané a  naši fanoušci, 
nebudu přát, tak jako každý rok, ať je pří-
ští rok lepší než letošní. Přeji vám, ať není 
horší než ten letošní. myslím, že to bude 
bohatě stačit. a k tomu hromadu zdraví 
a pevné nervy. to když budete mít, tak 
můžete směle přijít na náš fotbal.

Za fotbalový oddíl a TJ Filip Hampl
foto: L. Ešpandrová

dvacet let na mašině 
bez sedla

Usměvavý, nenápadný a  skromný kluk 
martin matějíček z dolní čermné oslavil 
20. výročí své závodní trialové kariéry.
za martinovým úspěchem je jeho 
nezměrná píle. Od počátku mu byly 
oporou rodiče, maminka zajišťovala 
potřebné zázemí, zabalit, vybalit, nava-
řit, víkendy rodina trávila na závodech. 
tatínek, bývalý trialový závodník, dohlí-
žel na trénink i technický stav strojů. Po 
předčasném odchodu maminky před 
pěti lety tvoří martin s  tatínkem stále 
skvělý tým a mohou se spolehnout je-
den na druhého.
několikanásobný mezinárodní mistr 
české republiky, vícemistr Usa, to jsou 
ve zkratce jeho úspěchy.
martina známe také z jeho exhibičních 
vystoupení na různých akcích. Přiveze 
a  postaví si rampu a  celé vystoupení 
si také sám moderuje. diváci žasnou, 
jak jezdí, skáče, dělá salta a ještě stihne 
vtipný komentář. V  televizních pořa-
dech o motosportu komentuje události 
v trialu.
a  pravděpodobně žádný z  „čermáků“ 
si nenechal ujít martinovo vystoupení 
v pořadu československo má talent, kde 
mělo jeho vystoupení, ve kterém účin-
koval společně s biketrialovým jezdcem 
Vaškem kolářem, ohromný úspěch. Po-
rota poslala dvojici rovnou do finále.
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Martine, jak vás napadlo jít s Vaškem 
Kolářem do této soutěže? Vystoupení 
na velmi omezeném prostoru studia 
muselo být náročné.
naše účast v  soutěži vznikla vlastně 
tak nějak spontánně. Vašek se sou-
těže účastnil již v  roce 2019  – tenkrát 
v  bandě tří kluků na kole pod názvem 
bike O’Clock. letos Vaškovi volali s tím, 
jestli by se nechtěl zúčastnit znovu a vy-
stoupení nějak poupravit. načež Vašek 
oslovil mě. moc se mi do toho nechtělo, 
ale pak jsem si řekl, že vlastně proč ne, 
a  odkýval jsem to. Původní myšlenka 
byla taková, že bychom oprášili náš star-
ší projekt all We tOGetHeR, tedy že by 
tam kromě Vaška a mě byl ještě adam 
Gerža na jednokolce. toho se nám 
však přemluvit nepodařilo, tak jsme do 
toho šli sami. Že se budeme účastnit 
natáčení, jsme se vlastně dozvěděli asi 
jen týden před akcí. naštěstí se oba ex-
hibičním vstupům věnujeme, takže to 
nebyl až takový problém. den před akcí 
jsme se sešli na parkovišti, rozestavěli 
překážky a natrénovali jsme si společné 
vystoupení.
Pro nás ta účast byla obecně celkově 
dost složitá, není to pro naše sporty 
moc dimenzováno. Podium je hodně 
malé, podlaha je kluzká a  byl problém 
tam vůbec nějak nacpat všechny pře-
kážky.

V tuto chvíli už známe výsledky soutěže.
Finále se uskutečnilo již 26. 11. a v něm 
nehlasovala porota, ale přímo diváci 
prostřednictvím sms zpráv. Ve finále 
bylo celkem osm vystoupení a  dle in-

terních informací jsme se umístili na 
4. místě. V  podstatě mi je jedno, koli-
kátí jsme byli. důležité je, že jsem zažil 
spoustu srandy a  nezapomenutelných 
zážitků. Obecně účasti rozhodně nelitu-
ji, ba naopak, jsem spíše smutný, že už 
to skončilo.

Tak to jsme se z vysílání nedozvěděli, je 
to tedy skvělé umístění! Gratulujeme!
Na svém facebookovém profilu jsi 

svým příznivcům a  sledujícím připo-
mněl, že závodíš už neuvěřitelných 
dvacet let. Asi si svůj první závod dob-
ře pamatuješ.
můj první trialový závod byl v roce 2003 
v tehově u říčan. a moc si to popravdě 
nepamatuju, bylo mi tenkrát sedm let. 
Vlastně si jen pamatuji vyhlášení  – byl 
jsem poslední. :d Jinak ještě předtím 
jsem jezdil dva roky motokros, takže 
se dá říct, že na motorkách závodím 
již dvaadvacet let, z toho dvacet přímo 
trial. :-)

Kterého úspěchu si nejvíc považuješ?
asi nejvíce toho, že se mi sedmkrát 
podařilo vyhrát mčR. dále pak titul 
vicemistra v  Usa 2014. těch úspěchů 
a  zážitků bylo celkem hodně, ale toto 
jsou asi ty hlavní.

A který závod byl nejtěžší? Poděl se 
s  čtenáři o  nějaký vtipný, nebo dra-
matický zážitek.
můj nejtěžší závod, psychicky i  fyzicky, 
byl pravděpodobně skotská šestidenní, 
které jsem se účastnil v roce 2015. Jedná 
se o  podnik s  velmi dlouhou historií, 
která sahá až do roku 1909. Jak již název 
vypovídá, jede se šest dní v  kuse. na 
každý den je připraveno třicet nových 
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kontrolovaných úseků, které jsou zpra-
vidla v říčkách, jede se směrem nahoru. 
náročné je především to, že je na soutěž 
omezený čas a jsou dlouhé přejezdy, na 
kterých se musí jet fakt rychle, a ani tak 
to někdy nejde stihnout. za šest dní 
jsme tam najeli na trialových motorkách 
kolem devíti set kilometrů, a  to nároč-
ným terénem skrze rašeliniště, bažiny 
a  tak dále. Je to tedy velmi fyzicky ná-
ročný závod. Psychicky také, jelikož se 
soutěž koná v  květnu, obvykle tam je 
kolem pěti stupňů a  většinu času tam 
prší, ve vyšších místech závodu sněží.

Máš ještě nějaký další sportovní cíl?
Cíl asi vyloženě nemám, nějak to nechá-
vám náhodě. každopádně chci, aby mi 
i  nadále sloužilo zdraví a  abych mohl 
dělat to, co mě baví. Poslední dobou se 
však již postupně přeorientovávám ze 
závodění na exhibice.

Kromě vrcholového sportu ses ale 
stihnul a  stíháš věnovat přípravě na 
profesní život. Máš za sebou studium 
na vysoké škole a momentálně si děláš 
také doktorát. Jaká je Tvoje profese?
moje profese se motá kolem motorek. 
s kolegou máme malou firmu, která vy-
rábí carbonové komponenty na trialky 
a  distribuujeme do celého světa. teď 
jsem si tak uvědomil, že již fungujeme 
deset let. dále se pak věnuji exhibicím, 
občas trénuju klienty přímo na trialce, 
ale na to již nemám moc čas a energii, 
tak si to spíše nechávám na později. 
a ano, studuji také na, Ph.d., v podstatě 
ekonomický obor. Pravděpodobně mi 
to k  ničemu nebude, akademikem být 
nechci, ale i tak bych to někdy dodělat 
chtěl, spíše tak pro svůj pocit, že jsem 
dodělal to, co jsem začal. Vzdávat věci 
mi moc nejde. narážím tam však také na 
nedostatek energie a času, tak uvidíme, 
jak to celé dopadne.

Určitě dobře, protože jak říkáš: když ne-
víš jak dál, zařaď dvojku a dej plnej“, dáš 
prostě ten „plnej“.
martine, držíme ti palce, abys studium 
úspěšně dokončil, ať se ti daří v  osob-
ním i  sportovním životě. těšíme se na 
další příležitost vidět tě na některé 
z exhibicí. děkuji, že sis našel čas na roz-
hovor a přeji klidné Vánoce.

L. Ešpandrová
foto: L. Ešpandrová, archiv M. Matějíčka

Výjezdy JsdHO 
dolní čermná

21.  10.   22:42 požár rodinného domu 
v sázavě u lanškrouna

L. Ešpandrová
foto: L. Ešpandrová

Volně pobíhající zvířata

Vážení spoluobčané,
vzhledem ke skutečnosti, že se na 
území našeho městyse, i  místní části 
Jakubovice, opakovaně potulují psi, ale 
i jiná zvířata bez dohledu svých držitelů 
či majitelů, dovolte mi Vás upozornit na 
povinnosti, které majitelům těchto zví-
řat ukládá náš právní řád.
POHyb zVířat na VeřeJnÉm PRO-
stRanstVí
V  úvodu je třeba zkonstatovat, že 
možnost pohybu se psem bez vodít-
ka po veřejném prostranství vyplývá 
z  obecné svobody jednotlivce vyjád-
řené v  čl.  2 odst.  3 listiny základních 
práv a svobod, jakož i z obecného uží-
vání veřejných prostranství ve smyslu 
§ 34 zákona č.  128/2000 sb., o  obcích 
(obecní zřízení). Je rovněž žádoucí 
s ohledem na zachování fyziologických 
a  biologických potřeb psů ve smyslu 
§ 13 odst.  1 zákona č.  246/1992 sb., na 

ochranu zvířat. Osoba, jež se pohybuje 
se psem po veřejném prostranství bez 
vodítka, tak však činí vždy na vlastní 
odpovědnost, přičemž je vázána obec-
ným principem prevence vyjádřeným 
výslovně v § 2900 zákona č. 89/2012 sb., 
občanský zákoník, ve znění pozdějších 
předpisů (dále jen „občanský zákoník“), 
který zní:
Vyžadují-li to okolnosti případu nebo 
zvyklosti soukromého života, je každý 
povinen počínat si při svém konání tak, 
aby nedošlo k nedůvodné újmě na svo-
bodě, životě, zdraví nebo na vlastnictví 
jiného.
na veřejném prostranství tedy není ma-
jitel povinen opatřit psa náhubkem ani 
jej vést na vodítku. musí však zabránit 
tomu, aby pes obtěžoval jiné osoby či 
zvířata. Pokud se pes vzdálí od držitele 
natolik, že ho není schopen ovládat, 
může být taková situace posouzena 
jako únik zvířete a porušení povinnosti 
podle § 13 odst.  1 zákona na ochranu 
zvířat proti týrání, tj.  učinit opatření 
proti úniku zvířete.
POHyb zVířat na POzemní kOmUnI-
kaCI
V souvislosti s výše uvedeným lze dále 
upozornit na skutečnost, že dle § 60 
odst. 11 zákona č. 361/2000 sb., o pro-
vozu na pozemních komunikacích 
a  o  změnách některých zákonů (zákon 
o  silničním provozu), platí, že vlastník 
nebo držitel domácích zvířat je povi-
nen zabránit pobíhání těchto zvířat po 
pozemní komunikaci. Uvedená právní 
úprava explicitně nestanoví povinnost 
mít psa na pozemní komunikaci na 
vodítku, resp. ponechává na vlastníku 
nebo držiteli psa, aby zabránil nekont-
rolovanému pobíhání či výskytu psa na 
pozemní komunikaci způsobem, jaký 
uzná za vhodný. za porušení této po-
vinnosti může majitel dostat pokutu od 
1 500 do 2 500 korun, policista na místě 
může uložit pokutu až 2 000 korun.
POHyb zVířat V HOnItbĚ
Pokud se se svým zvířetem budete po-
hybovat v honitbě, platí pro Vás zákon 
č. 449/2001 sb., o myslivosti, který v § 9 
a 10 stanoví v rámci ochrany myslivosti 
a volně žijící zvěře povinnosti vlastníků 
domácích zvířat, kdy:
- je zakázáno vlastníkům domácích zví-
řat, včetně zvířat ze zájmových chovů, 
nechat je volně pobíhat v honitbě mimo 
vliv svého majitele nebo vedoucího,
- je zakázáno plašit zvěř jakýmkoliv  
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způsobem, rušit zvěř při hnízdění a kla-
dení mláďat.
na dodržování zákona dohlíží v honitbě 
myslivecká stráž, což je veřejně činná 
osoba, která má mimo jiné oprávnění 
usmrcovat v  honitbě toulavé psy, kteří 
mimo vliv svého vedoucího ve vzdále-
nosti větší než 200 m od nejbližší nemo-
vitosti sloužící k  bydlení pronásledují 
zvěř (nevztahuje se na psy ovčáckých 
a  loveckých plemen, na psy slepecké, 
zdravotnické, záchranářské a  služební). 
má také oprávnění usmrcovat kočky 
potulující se v  honitbě ve vzdálenosti 
větší než 200 m od nejbližší nemovitosti 
určené k  bydlení. za porušení zákazu 
volného pobíhání psů v  honitbě navíc 
hrozí pokuta až do výše 30 000 korun. 
za ŠkOdy zPůsObenÉ zVířetem Od-
POVídá maJItel 
Pokud zvíře, jehož jste majitelem, způ-
sobí mj.  i při svém volném pohybu ně-
komu škodu, padne zodpovědnost na 
Vás. V  takovém případě půjde rovněž 
i  o  Vaši trestněprávní odpovědnost, 
která bude zpravidla kvalifikována jako 

nedbalostní trestný čin. 
VOlný POHyb zVířat můŽe ObeC 
ReGUlOVat ObeCnĚ záVaznOU Vy-
HláŠkOU
Veškeré shora uvedené povinnosti pro 
Vás jako majitele a  držitele zvířat platí 
ze zákona. městys však má navíc prá-
vo vydat obecně závaznou vyhlášku, 
kterou může volný pohyb zvířat (tedy 
nejen psů) sama regulovat. Vyhláškou 
může vyhlásit zákaz nebo omezení 
jejich volného pobíhání, může stano-
vit povinnost mít psa na vodítku na 
některých, případně všech veřejných 
prostranstvích, a  pro volný pohyb psa 
bez vodítka může stanovit pouze urči-
tá místa na území obce. Rovněž může 
stanovit i  povinnost, aby byl pes při 
pohybu na veřejném prostranství dále 
vybaven náhubkem, pokud to nebude 
nevhodné pro některé druhy psů. Ve vy-
hlášce má městys dále i právo stanovit 
povinnost odstranit znečištění veřejné-
ho prostranství psími exkrementy.
na záVĚR
smyslem tohoto článku je upozornit 

všechny držitele a  majitele volně po-
bíhajících zvířat na jejich povinnosti 
tak, aby městys nebyl nucen výše 
uvedenou obecně závaznou vyhlášku, 
která radikálně omezí především volný 
pohyb psů, vydat. Pokud se ovšem si-
tuace v našem městysu v tomto smyslu 
nezlepší, nezbyde zastupitelstvu měs-
tyse jiná možnost. nutno podotknout, 
že zavedení tohoto opatření, respektive 
jeho vymáhání, by rozpočet městyse 
mohlo stát značné finanční prostředky. 
s ohledem na obrovský nárůst ceny sta-
vebních materiálů a prací, ceny energii 
a  dalších mandatorních nákladů by se 
jednalo o  další nepříjemné opatření, 
které odčerpá značné finanční pro-
středky určené hlavně na investice. 
budu proto moc rád, pokud si všich-
ni majitelé volně pobíhajících zvířat 
uvědomí své povinnosti, a  nebude tak 
nutné život v našem městysu více ome-
zovat. děkuji za spolupráci. 

Petr Helekal, starosta městyse
foto: H. Bednářová
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INzeruJTe NAbíDKy V DOlNOČerMeNSKéM 
zprAVODAJI. prO MíSTNí pODNIKATele 
A ObyVATele SleVA 20 %. 
INzerce pODle VlASTNíhO NáVrhu.

ceník

formát cena

a4 1000 kč

a5 500 kč

a6 250 kč

upOzOrNěNí prO SOuKrOMé 
pODNIKATele

nabízíme všem místním soukromým podni-
katelům a  živnostníkům možnost prezentace 
jejich firmy v  dolnočermenském zpravodaji 
(vychází v  nákladu 550 ks) a  na nových webo-
vých stránkách městysu. zájemci nechť kon-
taktují Úřad městysu dolní čermná, Ing. miladu 
marešovou, tel: 465 393 125, 
e-mail: majetek@dolni-cermna.cz.

stomatologická pohotovost

ve dnech lékař adresa telefon

17. 12. 2022 mUdr. Vlasatá lenka Jablonné nad Orlicí, na dílech 622 465 642 765

18. 12. 2022 mUdr. Vítková eva červená Voda 330 (mOVIOm) 465 626 460

23. 12. 2022 mUdr. Vítková eva červená Voda 330 (mOVIOm) 465 626 460

24. 12. 2022 mUdr. appl martin dolní čermná 222 465 393 266

25. 12. 2022 mUdr. beranová Renata Jablonné nad Orlicí, U koupaliště 149 465 642 267

26. 12. 2022 mUdr. bílý aleš lanškroun, Pivovarské nám. 561 465 324 829

27. 12. 2022 mddr. bílý aleš lanškroun, Pivovarské nám. 562 465 324 829

28. 12. 2022 mUdr. dunglová stanislava letohrad, tyršova 259 972 324 447

29. 12. 2022 mddr. Faltusová tereza lanškroun, českých bratří 519 467 771 918

30. 12. 2022 mddr. Hrdinová michaela lanškroun, strážní 151 465 322 907

31. 12. 2022 mUdr. Jedličková zuzana bystřec 182 465 642 990

1. 1. 2023 mUdr. nováková Gabriela lanškroun, dukelských hrdinů 615 604 749 331

7. - 8. 1. 2023 mddr. nováková klára letohrad, Šedivská 339 605 598 958

když Vás v sobotu, neděli či ve svátek rozbolí zub, můžete v době od 8:00 do 11:00 hodin navštívit lékaře, který ten den slouží 
pohotovost ve své ordinaci. Přehled pohotovostních služeb je uveden v následující tabulce (zdroj: http://sociologie.iglu.cz/zubarna/
pages/s_zubni_pohotovost.htm).  než se vydáte na zubní pohotovost, ověřte si službu zubního lékaře dle rozpisu telefonicky. 
stomatologové si můžou službu mezi sebou vyměnit! Informaci se dovíte na tel.: 465 710 111 - Orlickoústecká nemocnice, a.s. 
znovu upozorňujeme! Před návštěvou stomatologické pohotovosti si raději telefonicky ověřte, zda nedošlo ke změně lékaře 
konajícího službu! 
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Přehled plánovaných kulturních a sportovních akcí v dolní čermné

Vysvětlivky:
azas - areál zdraví a sportu
sdO - spolek divadelních ochotníků
sdH - sbor dobrovolných hasičů
mŠ - mateřská škola

zŠ - základní škola
ččk - český červený kříž
ms - myslivecký spolek krahujec

RC kUk - Rodinné centrum kUk
zUŠ - základní umělecká škola
dč - dolní čermná

sledujte prosím plakátovací plochy a webové stránky městyse. V kalendáři jsou uvedeny pravidelné akce, avšak nemusí se 
uskutečnit vzhledem k epidemii.

datum konání název akce začátek akce místo konání Pořadatel

18. 12. Vánoční vystoupení dC dance 17:00 tělocvična dC dance

27. 12. Vánoční turnaj ve stolním tenise děti od 8:00, 
dospělí od 9:00 tělocvična stolní tenis, p. m. marek

27. 12. Vánoční koncert - cimbálovka 
z červeného kostelce 17:00 Orlovna farnost

31. 12. silvestrovský běh 10:00 u tělocvičny pan bednář

14. 1. sousedský ples 19:30 Orlovna sdO

26. 1. zapomenutá pohádka 17:00 Orlovna oblastní charita UO

28. 1. dětský karneval 14:00 Orlovna Jednota Orel

4. 2. maškarní ples 19:30 Orlovna farnost, Jednota Orel

18. 2. Hasičský ples Orlovna sdH



Vítání občánků

Foto I l. ešpandrová
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Vánoční stromečky ozdobily děti ze základní školy, školní družiny, 
dětského domova a mateřské školy. 

Foto I R. Chovanec, l. ešpandrová


